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 נס וטבע

ן א ו ע  ש ו ה י ב  ר ק-ה י י  ד

 

כשם שלכל מטבע יש שני צדדים, יש לחג החנוכה שני פנים. פן אחד של 

ניצחון המרד על היוונים, ופן שני, רוחני, של נס פח השמן. מכאן עולה 

השאלה מהו האירוע המדויק שהוביל את חז"ל לקבוע את חג החנוכה. 

מה עדיף? נס החורג מגבולות הטבע או נס  -ומתוך בירור זה עולה השאלה 

 ב בו. המשול

 

 

 

 המצוות ואת החנוכה חג את ל"חז קבעו שבגינו המדויק האירוע בשני מקורות דנים חז"ל בשאלה מהו

 :"מאי חנוכה?" ועונה שואלת הגמרא, ), אכא(מסכת שבת בו. המקור הראשון הוא ב הקשורות

שכשנכנסו  להתענות בהון "דת"ר בכ"ה בכסליו יומי דחנוכה תמניא אינון דלא מספד בהון ודלא

ולא מצאו  יוונים להיכל טמאו כל השמנים שבהיכל וכשגברה מלכות בית חשמונאי וניצחום, בדקו

נעשה בו  אלא פך אחד של שמן שהיה מונח בחותמו של כהן גדול ולא היה בו אלא להדליק יום אחד,

 נס והדליקו ממנו שמונה ימים, לשנה אחרת קבעום ועשאום ימים טובים בהלל והודאה"

רקע לדברי הגמרא במסכת שבת הוא עיסוקה בדיני שמנים ופתילות הכשרים להדלקה בשבת. אגב ה

דיון זה, דנה הגמרא גם בשמנים ופתילות הכשרים להדלקה בחנוכה. על רקע זה ומתוך עצם דברי 

הגמרא עולה בפשטות שעיקר ימי החנוכה נקבעו כזכר לנס פך השמן. אכן, נס הניצחון מוזכר בתחילת 

רים אך רק כרקע לנס פך השמן. מדי יום בימי החנוכה, אנו מדליקים את הנרות ומברכים שתי הדב

ברכות: 'להדליק נר' ו'על הניסים'. מסמיכות הברכות ניתן לכאורה להביא ראיה שאכן נס פך השמן, 

 המצוין על ידי הדלקת הנרות, הוא הנס עליו קבעו חז"ל את חג החנוכה.

תפילת 'על הניסים' אשר תוקנה בידי אנשי כנסת  -פרט את הרקע של החג אולם קיים מקור נוסף המ

הגדולה. התבוננות בתפילה זו הנאמרת בתפילת עמידה ובברכת המזון, מעלה כיוון אחר בבואנו להבין 

 על איזה נס תוקנו ימי החנוכה. 
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ימים ההם בזמן "על הניסים ועל הפורקן ועל התשועות ועל הגבורות ועל הנחמות שעשית לאבותינו ב

הזה בימי מתתיהו בן יוחנן כהן גדול חשמונאי ובניו כשעמדה מלכות יוון הרשעה על עמך ישראל 

להשכיחם תורתך ולהעבירם מחוקי רצונך ואתה ברחמיך הרבים עמדת להם בעת צרתם רבת את ריבם 

 דנת את דינם נקמת את נקמתם..."

על מלכות יון  נס הניצחוןנו ימי החנוכה הוא דווקא מנוסח 'על הניסים', ניכר כי הנס שבעקבותיו תוק

 ואילו נס מציאת פך השמן כלל אינו מוזכר כנס אלא כתיאור עובדתי:

"ואחר כך באו בניך לדביר ביתך ופנו את היכלך וטהרו את מקדשך והדליקו נרות בחצרות קדשך 

 וקבעו שמונת ימי חנוכה אלו להודות ולהלל לשמך הגדול"

פי המקור השני, ניתן לקבוע שלמרות שעניין ההדלקה מוזכר בנוסח 'על הניסים', ולמרות בכל אופן, על 

שמצוות הדלקת נר חנוכה מכוונת כנגד נס פך השמן, עיקר התקנה של עצם החג היתה כנגד הניצחון 

 של 'רבים ביד מעטים וטמאים ביד טהורים ורשעים ביד צדיקים'.

יוונים שונים כמענה לשאלה מהו הנס עליו קבעו חז"ל את ימי אם כן, ישנם שני מקורות המורים על כ

 החנוכה.

 בכדי לברר את הדברים נפנה לנקודה אחרת העולה מתוך עיון במקורות אושרו הובאו לעיל.

"ואתה ברחמיך כשאנו מציינים בתפילה את המלחמה שנעשתה בהנהגת בית חשמונאי אנו מזכירים: 

ריבם דנת את דינם נקמת את נקמתם מסרת גיבורים ביד חלשים הרבים עמדת להם בעת צרתם רבת את 

הכל מיוחס לקב"ה על אף שבפועל המלחמה נעשתה ע"י  ורבים ביד מעטים וטמאים ביד טהורים..."

הנהגת בית חשמונאי יחד עִם עַם ישראל. לעומת זאת, נס פך השמן שהוא כביכול נס שמימי, מיוחס 

. יש כאן ר כך באו בניך והדליקו... וקבעו שמונת ימי חנוכה"ואח" בסוף התפילה למעשה ידי אדם:

דווקא הניצחון במלחמה מיוחס לבחינה שמיימית בעוד נס פך השמן מתואר  -מעין היפוך היוצרות 

 כמעשה ידי אדם. 

בדברים הבאים ננסה להתייחס לנקודה זו ולצורך כך נשאל תחילה שתי שאלות. את השאלה הראשונה 

שואל ר' צדוק הכהן מלובלין: במה נתייחד חג החנוכה, וכן גם חג הפורים, משאר החגים בהם אירעו 

ירעו ניסים לאבותינו שדווקא בהם תוקן הנוסח של תפילת 'על הניסים'? הלא ישנם חגים רבים בהם א

 ניסים לאבותינו ולא מצינו שנתייחדו בתפילה זו! 

 -השאלה השנייה שיש לשאול היא מה פירוש המילים 'שעשה ניסים לאבותינו בימים ההם בזמן הזה' 

האם זוהי תפילה לניסים? מה מקומם של המילים 'בזמן הזה'? לכאורה יש כאן בקשה להתחוללות נס 

 בימינו אנו.

 

מספרת על תפילתו של חזקיהו מלך יהודה. הרקע לתפילה הוא נוכחותו  ), אי(הגמרא במסכת ברכות 

של סנחריב מלך אשור עם צבאו וחילותיו החונים סביב לירושלים ומאיימים בהפלת העיר ושלטון 

חזקיהו. האשורים שולחים אגרת לעומדים על החומה ומציעים לעם ישראל להיכנע ללא קרב. בעם 



 
 נס וטבע | 53

ות בכניעה, אולם חזקיהו מסרב ופונה בתפילה לריבונו של עולם שיציל את ישראל ישנן כתות המעונינ

מתואר כל מהלך הדברים ואגב סיפור המעשה, מספר הנביא  שראל מיד צר. בספר ישעיהו בפרק ל"וי

 שבאותה העת חלה חזקיהו בחולי קשה עד שנטה למות: 

תה הוא האלקים לבדך לכל "ויתפלל חזקיהו לה' לאמר ה' צבאות אלקי ישראל יושב הכרובים א

הטה ה' אזנך ושמע פקח ה' עינך וראה ושמע את  ממלכות הארץ אתה עשית את השמים ואת הארץ...

כל דברי סנחריב אשר שלח לחרף אלקים חי אמנם ה' החריבו מלכי אשור את כל הארצות ואת ארצם 

ם ועתה ה' אלקינו ונתן אלקיהם באש כי לא אלקים המה כי אם מעשה ידי אדם עץ ואבן ויאבדו

  הושיענו מידו וידעו כל ממלכות הארץ כי אתה ה' לבדך...

בימים ההם חלה חזקיהו למות ויבוא אליו ישעיהו בן אמוץ... ויבוא ישעיהו בן אמוץ הנביא ויאמר  

אליו כה אמר ה' צו לביתך כי מת אתה ולא תחיה ויסב חזקיהו פניו אל הקיר ויתפלל אל ה' ויאמר 

נא את אשר התהלכתי לפניך באמת ובלב שלם והטוב בעיניך עשיתי ויבך חזקיהו בכי  אנה ה' זכר

 .גדול"

בסופו של מעשה ה' שומע לתפילת חזקיהו ובנס גדול מפיל את מחנה אשור כולו באחת, ירושלים 

  ניצלת מחורבן וחזקיהו זוכה להבריא ולהמשיך במלכותו.

"אמר רב יהודה אמר רב שסמך  בעיניך עשיתי': הגמרא דורשת את האמור בתפילת חזקיהו 'והטוב

 -אם כן, נחלקו האמוראים בפירוש דבריו של חזקיהו . גאולה לתפילה ר' לוי אמר שגנז ספר רפואות"

כלומר, הברכות שאחר קריאת  -'והטוב בעיניך עשיתי'. רב יהודה מבאר שחזקיהו הקפיד לסמוך גאולה 

 לתפילה. -שמע, העוסקות בגאולת ישראל 

לעומת זאת, מסביר ר' לוי שהטוב בעיני ה' אותו עשה חזקיהו, הוא גניזת ספר הרפואות. מהו אותו 

"שישה דברים עשה המלך חזקיהו על שלושה הודו לו  'ספר רפואות'? המשנה במסכת פסחים אומרת:

 אחד מששת הדברים הוא גניזתו של 'ספר רפואות'. . חכמים ועל שלושה לא הודו לו חכמים"

 רש"י על הגמרא היא שחזקיהו עשה זאת "בכדי שיבקשו רחמים". כלומר, היה מין ספר רפואותדעת 

כזה, שאדם חולה היה מעיין בו ומיד יודע כיצד להתרפא. ראה חזקיהו שבני האדם שוכחים לפנות 

לקב"ה שהוא רופא החולים ומסתמכים על הספר בלבד. כיוון שכך, היה חשש אמיתי לשכחת ה', ולכן 

 חזקיהו וגנז את 'ספר הרפואות' על מנת שישובו בני האדם לבקש רחמים מה'.עמד 

מאידך, הרמב"ם בפירוש המשניות למסכת פסחים (פ"ד מ"י), מפרש אחרת לגמרי מהו אותו 'ספר 

רפואות'. בפירושו הראשון מסביר הרמב"ם ש'ספר רפואות' היה מעין 'קמע', מין אלמנט מיסטי בו היו 

י לנסות ולהתרפא כשראה חזקיהו שבני האדם נסמכים על דבר שאינו אמיתי, עמד אנשים משתמשים כד

וגנזו. בפירושו השני מבאר הרמב"ם שספר רפואות היה מין ספר לימוד ברפואה, אלא שכנראה הוא לא 

 היה מוצלח במיוחד... ראה חזקיהו שהספר הזה גורם נזקים רבים בגוף ובנפש ולכן גנז אותו לאלתר. 

 ריו מסביר הרמב"ם מדוע הוא כל כך מאריך בפירושו:בהמשך דב
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"ואני הרביתי לך דברי בזה העניין לפי ששמעתי וכן פירשו לי העניין כי שלמה חיבר ספר רפואות 

כשיחלה שום אדם או יקרנו שום חולי מן החולים היה מתכוין לאותו הספר והיה עושה כמ"ש בספר 

 לא היו סומכין על הש"י הסיר אותו וגנזו. והיה מתרפא וכאשר ראה חזקיה כי בני אדם

 שאין סכלות לו שהודו ולסיעתו לחזקיה ייחסו הנה, ההזיות מן בו שיש ומה זה דבר אפסות ומלבד

 הלחם אל ופנה אדם רעב אם והמטופש המשובש דמיונם ולפי. שבהמון לגרועים אלא דוגמתה ליחס

 יאמר שוטים והוי', מה בטחונו שהסיר נאמר האם, ספק בלי הגדול הצער מאותו שמתרפא ואכלו

 כך, ולקיימני ולהחיותני רעבוני להסיר דבר לי שהמציא האוכל בעת' לה מודה שאני כמו כי, להם

 זה פירוש לסתור צריך הייתי ולא. בה כשאשתמש מחלתי את המרפאה רפואה שהמציא על לו נודה

 פרסומו" לולי הגרוע

הרמב"ם מעמידים את דברי רש"י באור ביקורתי במיוחד. כפי שניתן לראות, דבריו החריפים של 

שאלתו הבסיסית של הרמב"ם על פירושו של רש"י היא בעצם שאלת הביטחון מול ההשתדלות. 

במילים אחרות, שואל הרמב"ם, האם לאות ביטחוננו בה' עלינו לסגור את בתי החולים? האם עלינו 

  הרי זוהי סכלות של ממש!להפסיק לאכול כיוון שה' הוא הזן ומפרנס לכל? 

הרמב"ם סובר שבדומה למקומו של האוכל בחיי האדם, כך פועלת התרופה. המבט הנכון על הדברים 

ירעב  -לדעת הרמב"ם הוא שהקב"ה מנהיג את עולמו בחוקי הטבע שעל פיהם יש לנהוג. מי שלא אוכל 

טול תרופה כיון שהוא סומך על יסבול וימות. מי שמסרב לאכול או לי -למוות. חולה שלא יקח תרופה 

ה' שישביעו וירפאו אינו אלא טיפש. כלומר, פעולת האדם אינה סותרת את בטחונו בה' אלא אדרבא, 

 מתחברת לדרכי ההנהגה אותם טבע ה' בעולמו. 

 לאור דבריו ההגיוניים של הרמב"ם, נזקקים אנו לבאר את עומק כוונתו של רש"י ומקומם של דבריו.

 

הדברים נפנה לעיין בדברי הרב קוק זצ"ל בספרו עין אי"ה על מסכת שבת בביאורו לסוגיה  לצורך ביאור

 העוסקת בענייני החנוכה, הסוגיה בה פתחנו את הדברים.

הרב מבאר שעניין סמיכת גאולה לתפילה היא בעצם אמירה חזקה מאד שהגאולה אינה תלויה באדם 

ה אם לא פניה מוחלטת של האדם לאלוקיו כאומר כלל אלא כולה תלויה ברצון ה'. שהרי, מהי תפיל

 אין שום כח ויכולת לפעול דבר וכל תנועה אינה תלויה אלא ברצון ה'?  -לאדם הפונה עצמו-שלו 

מעשה גניזת 'ספר הרפואות' לפי פירושו של רש"י מבטא בדיוק את אותו העניין: לאדם חולה אין שום 

של חזקיהו מקבל עתה גם משמעות פרטית הנוגעת בכל יכולת להתרפא ללא פניה אל אלוקיו. מעשהו 

 אדם ובריה מעבר למשמעות הלאומית של המעשה.

 הרב מנסה לברר מהו היחס הראוי אל נס מכל סוג שהוא. לצורך הברור הרב מביא שתי דוגמאות.

הדוגמא הראשונה היא מלחמת ישראל בכבוש העי. שם, אחרי הכישלון המוחץ בניסיון הכיבוש 

 -, יוצא יהושע לקרב במהלכים מתוכננים לפרטי פרטים, בתכנית מדויקת ומפורטת, ולבסוף הראשון



 
 נס וטבע | 55

הדרך הטבעית היא  -כובש את העי. אם כן, יהושע אינו סומך על הנס ואף אינו מצפה לו. משמע 

 הרצויה, ולא זו הנסית.

וחמים הראויים מאידך, במלחמתו של גדעון במדין ניתן לראות תהליך ארוך של בירור וזיקוק הל

להושיע את ישראל עד כדי הסתפקות בשלוש מאות לוחמים בלבד כדי לנצח את המלחמה, דבר שאינו 

 ריאלי כלל. משמע, דווקא המהלך הניסי הוא הרצוי!

למעשה, מבאר הרב, אין כאן שאלה של רצוי או לא רצוי. יש כאן תלות במצבו הרוחני של עם ישראל 

י זה נגזרת ההנהגה הראויה. מוסיף ומחדש הרב, שההנהגה הנגזרת היא באותו רגע נתון. ממצב רוחנ

דווקא בניגוד למצופה. כלומר, דווקא במצב רוחני ירוד ישראל 'זוכים' לנס, והטעם לכך הוא שבזמן 

מיד הם מנכסים לעצמם כל הצלחה לה הם זוכים בכל שדה שהוא, בחינת  -שישראל במצב רוחני ירוד 

ו אז מתעוררת בחינת הנס וזאת על מנת להאיר לישראל שבאמת ישנם עניינים 'כוחי ועוצם ידי'. א

שאינם בהשגתה של אותה יד הטוענת לכוחה הפועל והיוצר. אז מתעוררים ישראל ו'נזכרים' באביהם 

 שבשמיים.

 

 לשם העמקה בנקודת החידוש של הרב קוק זצ"ל נעיין בפסוקים העוסקים בכך:

 נַחֲלֵי אֶרֶץ טוֹבָה אֶרֶץ אֶל מְבִיאֲ� אֱ�הֶי� 'ה כִּי :אֹתוֹ  וּלְיִרְאָה בִּדְרָכָיו לָלֶכֶת אֱ�הֶי� 'ה מִצְוֹת אֶת "וְשָׁמַרְתָּ 

 אֶרֶץ :וּדְבָשׁ שֶׁמֶן זֵית אֶרֶץ וְרִמּוֹן וּתְאֵנָה וְגֶפֶן וּשְׂעֹרָה חִטָּה אֶרֶץ :וּבָהָר בַּבִּקְעָה יֹצְאִים וּתְהֹמֹת עֲיָנֹת מָיִם

 :נְחֹשֶׁת תַּחְצֹב וּמֵהֲרָרֶיהָ  בַרְזֶל אֲבָנֶיהָ  אֲשֶׁר אֶרֶץ בָּהּ כֹּל תֶחְסַר �א לֶחֶם בָּהּ תֹּאכַל בְמִסְכֵּנתֻ �א אֲשֶׁר

 אֱ�הֶי� 'ה אֶת תִּשְׁכַּח פֶּן לְ� הִשָּׁמֶר :לָ* נָתַן אֲשֶׁר הַטֹּבָה הָאָרֶץ עַל אֱ�הֶי� 'ה אֶת וּבֵרַכְתָּ  וְשָׂבָעְתָּ  וְאָכַלְתָּ 

 תִּבְנֶה טֹבִים וּבָתִּים וְשָׂבָעְתָּ  תֹּאכַל פֶּן :הַיּוֹם מְצַוְּ� אָנֹכִי אֲשֶׁר וְחֻקֹּתָיו וּמִשְׁפָּטָיו מִצְוֹתָיו שְׁמֹר לְבִלְתִּי

 אֱ�הֶי� 'ה אֶת וְשָׁכַחְתָּ  לְבָבֶ� וְרָם :רְבֶּהיִ  לְ� אֲשֶׁר וְכֹל לָּ* יִרְבֶּה וְזָהָב וְכֶסֶף יִרְבְּיןֻ וְצֹאנְ� וּבְקָרְ� :וְיָשָׁבְתָּ 

 אֲשֶׁר וְצִמָּאוֹן וְעַקְרָב שָׂרָף נָחָשׁ וְהַנּוֹרָא הַגָּדֹל בַּמִּדְבָּר הַמּוֹלִיכֲ� :עֲבָדִים מִבֵּית מִצְרַיִם מֵאֶרֶץ הַמּוֹצִיאֲ�

 עַנֹּתְ� לְמַעַן אֲבֹתֶי� יָדְעוּן �א אֲשֶׁר בַּמִּדְבָּר מָן הַמַּאֲכִלְ� :הַחַלָּמִישׁ מִצּוּר מַיִם לְ� הַמּוֹצִיא מָיִם אֵין

 'ה אֶת וְזָכַרְתָּ  :הַזֶּה הַחַיִל אֶת לִי עָשָׂה יָדִי וְעֹצֶם כֹּחִי בִּלְבָבֶ� וְאָמַרְתָּ  :בְּאַחֲרִיתֶ� לְהֵיטִבְ� נַסֹּתֶ� וּלְמַעַן

(דברים  הַזֶּה" כַּיּוֹם לַאֲבֹתֶי� נִשְׁבַּע אֲשֶׁר בְּרִיתוֹ  אֶת הָקִים לְמַעַן חָיִל לַעֲשׂוֹת כֹּחַ  לְ� הַנֹּתֵן הוּא כִּי אֱ�הֶי�

 יח).-ח, ו

 

מקריאה ראשונית של הפסוקים מבואר שכל הנאמר כאן הוא תוצאותיה של הגאווה שנולדה מתוך 

העושר הפך להיות 'עושר שמור לבעליו  -עושר, כלכלה יציבה, נכסים וכו'  -השפע הרב שהשפיע ה' 

והביא לשכחת ה'. השלב הבא הוא ניכור מוחלט מה': "ואמרת בלבבך כוחי ועוצם ידי עשה  -לרעתו' 

 .לי את החיל הזה"

אולם הר"ן מסביר את הפסוק הזה באופן מופלא שהוא היפך ההבנה הראשונית. הר"ן מבאר שכוונת 

 היא לבטאהתורה אינה שלילית בשעה שהיא אומרת את הביטוי 'ואמרת בלבבך'. באמת כוונת התורה 

עניין חיובי: הביטוי "ואמרת בלבבך" הוא בעצם מילת תנאי. בדומה לדברי הנביא זכריה: "לא בחיל 
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ולא בכח כי אם ברוחי אמר ה'". המילים "כי אם ברוחי" הן מילות תנאי! אם כך, פירוש הפסוק הוא: 

רק אם יהיה גם  -" לא החיל והכח לבדם יועילו לנצח ולהצליח "כי אם ברוחי -"לא בחיל ולא בכח" 

 אז יתאפשרו ההצלחה והניצחון בכח ובחיל.  רוח ה',

אם יהיה לך רוח ה' ותזכור מאיפה מקור הכח, אז יהיה לך רשות לעשות כח  -כך גם בפסוק בו אנו דנים 

 וחיל. 

מותר לאדם לומר 'כוחי ועוצם ידי עשו לי את החיל  -הר"ן מחדש כאן חידוש עצום בפשט הכתובים 

 ך רק בתנאי שהוא זוכר את ה' הנותן את הכח והחיל...הזה' א

דוגמא יפה המבטאת את העניין הזה מצאנו בספר 'תיאום כוונות' של ר' חיים סבתו. הרב סבתו כותב 

ש"היינו מגרזים את הטנק כאילו אין אלוקים והיינו מתפללים לאלוקים כאילו אין טנק" וזה בדיוק 

ה אך במקביל לזכור שבסופו של דבר ההשתדלות תועיל רק ברצון צריך להשתדל עד הקצ -הביטוי הזה 

 ה'...

 בענייני השתדלות ובטחון: )עין אי"ה ברכות א' פסקה קמג'( נשוב עתה לביאורו של מרן הרב קוק זצ"ל

"בנפול העם ממעלתו ונשקע בהבלי החומר ואל פועל ד' לא יביט, אז בהרבותו השתדלות לא יכיר 

ידי הושיעה לי, ולא יבא בהנהגה טבעית אל שלמותו. ע"כ היו הניסים כלל יד ד' ויאמר כי 

אהבת הנער והילד  ,מחוייבים ומוכרחים בתחילת הכרת דעת ד' בישראל "כי נער ישראל ואוהבהו"

הוא הנהגה כזאת שלגדול אינה בכלל הנהגת האהבה. למשל אהבת הנער תהי' כשיתן אביו מחסורו 

יתן ג"כ לתוך פיו, ושל הגדול תהי' האהבה כשימציא לו מעמד משלו, ושל הילד הקטן תהי' כש

מאד הם הניסים בזמן ילדות האומה, והביאו את  םשיוכל להנות מיגיע כפו וחריצותו. ע"כ משובחי

התכלית של דעת ד' וקרבתו, מה שלא היתה ההנהגה הטבעית יכולה להביא בשום אופן. אבל 

רגל בהנהגה שתביא אותו להחליף כח ולעסוק בהיות העם נעלה בהכרתו, אז טוב מאד שית

בשלמות וחריצות, בהרמת קרנו בכל הפרטים החמרים והמוסרים, מפני שיוכל כבר לשאוב דעת את 

ע"כ במלחמת העי, שכבר  .ד' ממקור הטבע התמידית, "שאו מרום עיניכם וראו מי ברא אלה וגו'"

, היה דבר טוב ושלמות במה שעסקו הם היו ישראל מלומדים בניסים, ודעת ד' היתה קרובה ללבבם

עצמם בהצלחתם. כי בודאי שלמות גדול הוא לאדם בהיותו עסוק לבדו בהצלחתו, כדברי הג"ר 

שאם הי' שלמות להשיג שלמות בלא השתדלות היתה הנהגת השי"ת לנו ג"כ שלמות  סעדי' ז"ל

במצבו הרוחני ושכח הנפש בלא השתדלות של תורה ומע"ט. אמנם בימי גדעון שירד העם פלאים 

אל מושיעו, לא היתה ההנהגה הטבעית לישועתו מביאה אל המטרה, ע"כ הי' צריך למעט 

 בהשתדלות טבעית, וכביאור הפסוק "למען לא יתפאר עלי ישראל לאמר ידי הושיעה לי."

הרב מבאר שמהלך ההתפתחות של עם ישראל דומה להתפתחותו של ילד קטן. בתחילת התפתחותו, 

הילד הקטן תלותי לגמרי באמו. עם צמיחתו, הולכת ונפסקת התלות והוא מבקש לעצמו עוד ועוד 

עצמאות. למרות שבדרך אל העצמאות הנכספת הוא שב ונכשל, הוא מתעקש לעשות כל דבר לבדו 

זקוק  -סמוך ללידתו בכור הברזל במצרים-מו הילד, כך גם עם ישראל בתחילת דרכו ובדרכו שלו. כ

להנהגה צמודה ומדויקת ולניסים מרובים מאת ה'. ארבעים שנות הנדודים במדבר הם ארבעים שנים של 

התבגרות והתפתחות, של הפרדות מהתלות ובקשת עצמאות. אמנם יש קשר הדוק ובלתי אמצעי אל ה', 
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הופכת לאיטה לטבעית יותר וניסית פחות, עד שבארץ ישראל מזומנת לעם הנהגה בדרך אך ההנהגה 

הטבע לגמרי. אף על פי כן, לא בטלו הניסים לגמרי גם לא בארץ ישראל, והטעם לכך הוא לפי המבואר 

כשישראל ירודים ברמתם הרוחנית ובטוחים שידם עשתה את כל אשר  -שהובאו לעיל  בדברי הרב קוק

ם לידי שכחת ה' ח"ו, אז באים הניסים בכדי לזעזע את האומה ולהזכיר מי הוא המנצח על להם, באי

 הכל. 

 

המדרש (איכה רבה פתיחתא ל) מספר על ארבעה מלכים שבקשו בקשת ניצחון מאת ה', ואין בקשה 

 "לא האמינו מלכי ארץ וגו'. ארבעה מלכים היו מה שתבע זה לא תבע זה ואלו הן: דוד דומה לרעותה:

 ואסא ויהושפט וחזקיהו..."

המדרש מספר על ארבעה מלכים שכל אחד 'תובע' מה' דרגה אחרת וזוכה לקבל אותה. דוד מבקש כח 

לרדוף ולהביס את אויביו וזוכה לכך. המדרש מתאר שה' מזמן לו ברקים כדי להאיר לו את שדה הקרב 

אני אין בי כוח להרוג להם אלא ההנהגה מחוברת למהלך הטבע לגמרי. אסא טוען: ' -ולנצח. כלומר 

אני רודף אותם ואתה עושה'. אסא מקבל את מבוקשו, הוא רודף את אויביו, הוא משתדל באופן פיזי, 

אך בפועל ה' הוא שמחסלם. דהיינו, כאן כבר נראית הנהגה פחות טבעית ויותר נסית. בא יהושפט ואמר 

ירה ואתה עושה'. זאת אומרת, אפילו לא 'אני אין בי כוח לא להרוג ולא לרדוף אלא אני אומר ש

אני בבית מדרש ואתה עושה. גם כאן זוכה יהושפט למבוקשו אך  -השתדלות פיזית אלא רק רוחנית 

עמד חזקיהו ואמר 'אני אין בי כוח לא  הפעם ללא כל השתדלות פיזית אלא רק על ידי לימוד תורה.

חזקיהו מבקש להימנע מכל  -תי ואתה עושה' להרוג ולא לרדוף ולא לומר שירה אלא אני ישן על מיט

מהמדרש עולה מעין מִדְרג  ה' ממלא את מבוקשו. -השתדלות שהיא, אפילו לא רוחנית! אף על פי כן 

של ארבעת המלכים. רוב הפרשנים מבאר שהמדרג הוא בסדר יורד, כלומר, דוד הוא המשובח שבכולם 

 לאחר מכן אסא, אחריו יהושפט ולבסוף, חזקיהו.

'ענף יוסף' על המדרש מבאר שהכוונה בדברי המדרש היא ללמד סדר מיוחד של ניצחון ישראל על ה

דור, מנהיג, שכוחו גדול ושלם ביותר זכה לנקום אויביו בידיו ורדף אותם והכה  -אויביהם. רוצה לומר 

בדרך  -ם בהם הוא בעצמו. אך דור או מנהיג שלא היה בו כ"כ הרבה כוח וזכות גדולה זכה על כל פני

 נס...

בכל אופן, המדרגה התחתונה היא שיש נס בעוד ישראל ישנים על מיטתם ולא עשו שום פעולה. הענין 

הזה מורה שלא עשה הקב"ה את הנס בגלל מעלתם של ישראל כי אם למענו ולמען שמו הגדול. הנהגה 

 זו אינה מורה על מעלה אלא על פחיתות!

לא! חזקיהו מבקש את הנס רק בכדי להורות לעם שלא כוחם  בימי חזקיהו המלך היה צדיק, אך העם

ועוצמת ידם הביאה לניצחון אלא תשועת ה'. חזקיהו מבקש לעורר את העם ולכן מבקש נס כל כך 

 'קיצוני', מהלך שאין בו שום טביעת יד של אף אדם מישראל. 
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ם מקצה אל קצה. הדברים הללו קורים בתחילת מלכותו של חזקיהו והוא מבקש לעשות מהפכה בע

אכן, על סוף ימיו מספרת הגמרא במסכת סנהדרין שחזקיהו 'נעץ חרב בבית המדרש' וקבע שכל מי 

שאינו לומד תורה יידקר בחרב. וממשיכה הגמרא ומספרת שבדקו מדן ועד באר שבע ולא מצאו 

המהפכה תינוקות שלא היו בקיאים בדיני טומאה וטהרה החמורים שבתורה. המציאות הזו מוכיחה ש

שבקש חזקיהו לעשות הצליחה. אולם, בל נשכח שבתחילת התהליך בקש חזקיהו את נס הניצחון על 

 סנחריב וחילותיו כדי לעורר את העם, שהיה ברמה רוחנית ירודה ביותר, ולזעזעו.

 

אם כן, היסוד העולה מתוך דברי הרב קוק וכפי שהוכחנו ממעשה חזקיהו הוא שהנס הוא תוצאה ישירה 

מה רוחנית ירודה דווקא ולא של מדרגה גבוהה. אולי ניתן לומר שזוהי הדרך לישב את דבריו של ר

החריפים של הרמב"ם בענין 'ספר הרפואות'. הרמב"ם תובע מהאדם מאמץ, השתדלות והבנה שהנהגת 

ה' והבטחון בו עוברים דרך המאמץ האנושי. המחשבה שאדם ישב בביתו וה' ישלח לו רפואה או 

מיים אינה אלא מחשבת סכלות. הרמב"ם מבקש לעקור תופעה מחשבתית זו מן השורש ולכן פרנסה מש

 יוצא כנגדה בשפה כה חריפה.

 

 לאור יסוד זה, נשוב עתה לדון בשאלתו של ר' צדוק אותה הבאנו בראשית הדברים, שאלה שעניינה הוא

 ים'. כותב 'הכהן':לבאר מה הטעם שדווקא על נס החנוכה תקנו לנו חז"ל את תפילת 'על הניס

"דקדק למה בחנוכה ופורים מברכים שעשה ניסים ואין מברכים ברכה זו בפסח שנעשה בו גם כן נס. 

אכן יש הפרש בין ניסי מצרים לבין ניסי חנוכה ופורים. דכל ניסי מצרים היה חוץ מדרך הטבע והיה 

ישראל שמצד הטבע שבאו רק על המצרים ולא על  שינוי סדרי בראשית ממש, וכל עשרת המכות

כשבא מכה בעולם נוגע לכל וכן השגחה פרטית למצרים ולא ליהודים שגרו בשכנותם ובכאן נפרשו 

ישראל לגמרי ובפרט במכת בכורות שברגע אחד מתו בדקדוק רק מי שהיה בכור מצרי. כמו כן 

ותכף בקריעת ים סוף שהיה מפורש שהשתנו סדרי בראשית לעשות מן ים יבשה. וזה רק לישראל 

שבאו המצרים בתוכו שבו המים ונתקעו בתוכו שאז נודעו כל האומות על הנס כמו שנאמר "שמעו 

עמים ירגזון" ורחב אמרה "כי שמענו את אשר הוביש ה'...". ומצד ישראל לא היה שום מעשה בענין 

ו זה וניסים הללו היה רק מצד התגלות עתיקא כי באמת לא היה ישראל אז כראוי כי במצרים הי

ישראל משוקעים בקליפת מצרים כעובר בבטן אימו כמו שכתוב: "גוי מקרב גוי" ואם היו מתעכבים 

עוד ומגיעים לשער החמישים לא היה אפשר להוציאם משם וכמו כן בים היה גם כן קטרוג: "הללו 

 עובדי עבודה זרה והללו עובדי עבודה זרה". ורק מצד התגלות עתיקא קדישא שנתגלה שעל כל פנים

ישראל מבוררים ומודבקים בשורש ועל ידי זה לבד היה הישועה. וניסים כאלה בשינוי הטבע זה רק 

כשהם אינם ראויים מצד המשפט לישועה. ושם אלוקים זה מראה על מידת הדין הוא בגימטריא טבע 

והישועה שמצד מידת הדין היא ישועה מלובשת בדרך הטבע והיא המעולה. ועל כן אמרו באותו 

 חו לו דדים כאישה והניק את בנו כמה גרוע אדם זה שנשתנו לו סדרי בראשית"שנפת

ביאור הדברים הוא כך: הגמרא מספרת על אדם שהלך עם ילדו ובדרך מתה אשתו ולא היה לו תחליפי 

חלב. נעשה לו נס ונעשו דדיו כדדי אישה. מבקש רב יוסף לומר כמה גדול אדם זה שנעשה לו נס 
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בראשית. מיד קופץ אביי ואומר, אדרבא כמה גרוע אדם זה שנשתנו עליו סדרי שנשתנו עליו סדרי 

בראשית. אומר ר' צדוק: מצד האמת, כיוון שנגזר על הילד הזה לחיות, היה אפשר שיקבל את מזונו 

אישה מינקת שתזדמן לאזור. הצלה הבאה באופן הזה, היא הנס היותר  -באופן טבעי יותר, לדוגמא 

מלובשת בדרך הטבע. האדם המדובר הוא אדם גרוע כיון שהנס שארע לו הוא נס  גדול כיוון שהיא

אל הנקודה הזו חותר  דדיו נהפכו לדדי אישה! נס כזה אינו מעלה אלא פחיתות. -הרחוק מדרך הטבע 

 ר' צדוק. 

" מורה על ציפייה, בקשה מה', שאותו אופן בזמן הזהנוסח ברכת "שעשה ניסים לאבותינו בימים ההם 

לא ניסים  -של ניסים שהיו לאבותינו, כך יהיו בזמן הזה. כלומר: כן, אנו מבקשים ניסים, אבל! 

הגורמים לחריגתם של סדרי הטבע ממהלכם, אלא ניסים המלובשים בתוך הטבע! זוהי הסיבה לכך 

ם שלא אומרים 'על הניסים' בימי הפסח למשל, כיון שאם כן נאמר זאת, הרי במילים אחרות אנו מבקשי

להיות שייכים לדרגה הנמוכה, הדרגה שאליה שייכים הניסים שהם למעלה מסדרי הטבע הבאים רק 

 במקרים הקיצוניים כדוגמת ישראל במצרים או בימי חזקיהו.

ר' צדוק ממשיך ומבאר שמהסיבה הזו ההודאה היא דווקא על הניצחון במלחמה שהוא עיקר הנס 

ישראל ניצחו  -ומת זאת, אינו אלא 'גילוי מילתא בעלמא' המעיד על מדרגה רוחנית. נס פך השמן, לע

 במלחמתם על היוונים ובאו לבית המקדש וטיהרוהו.

מי שעשה ניסים לאבותינו... הוא יגאל "בדומה לזה מבאר ר' צדוק את שנהוג לומר בשבת מברכין 

ון שלניסים והוא מכי? הטעם לכך "הוא יעשה לנו ניסים...". לכאורה מדוע אין אנו מבקשים "אותנו...

כאלו, אין אנו מייחלים. אנו רוצים שה' יגאל אותנו אבל לא מתוך פחיתותנו אלא דווקא מתוקף 

 מעלתנו.

 נסיים בתפילה לה' שנזכה בקרוב לניסים בזמן הזה כשם שהיו לאבותינו בימים ההם.

 

 


